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تأثیر کرونا بر آمار ازدواج در کشور

براساس آمارهای منتشر شده در سال گذشته پس از ۱۷ سال پیاپی نرخ ازدواج تصاعدی شد و در حدود ۵ درصد

میانگین کشوری آمار ازدواج نسبت به سال گذشته رشد داشت.

براساس آمارهای منتشر شده در سال گذشته پس از ۱۷ سال پیاپی نرخ ازدواج تصاعدی شد و در حدود ۵ درصد میانگین کشوری
آمار ازدواج نسبت به سال گذشته رشد داشت.

به گزارش ایسنا، روزنامه «ایران» در ادامه نوشت: در سال ۹۸ به میزان ۵۳۳ هزار و یکصد و شصت و پنج ازدواج در کشور ثبت شد
که این رقم در سال ۹۹ به ۵۵۶ هزار و ۶۹۹ رسید. به عنوان نمونه به گزارش سازمان ثبت احوال کشور در سال ۹۸ در استان
فارس ۲۹ هزار و ۹۹۲ مورد ازدواج ثبت شده بود که این رقم در سال ۹۹ به ۳۰ هزار و ۲۹ مورد رسید. به گفته متخصصان و
کارشناسان اجتماعی، این رشد، دلایل مختلفی دارد، این در حالی است که باید به دنبال راهکارهایی باشیم تا دوباره شاهد پس

رفت نرخ ازدواج همانند سال های قبل نباشیم.

کمک کرونا به برگزاری مراسم ازدواج

«محمد» متولد سال ۶۷ و کارمند است که چند ماهی است ازدواج کرده. او می گوید: «حدود دو سال با همسرم نامزد بودیم ولی
به دلیل بالابودن هزینه های مراسم ازدواج و مشکل تهیه پول پیش مسکن و لوازم اولیه خانه، قادر به شروع زندگی مشترک
نبودیم اما با شروع کرونا و ساده شدن مراسم و به نوعی حذف کامل مراسم ازدواج، ما هم مبلغی را که برای برگزارکردن مراسم
جمع کرده بودیم، روی پول پیش خانه گذاشتیم و با برگزاری مراسم خیلی ساده ای با حضور پدر و مادرهایمان در یک دفترخانه
ازدواج عقد کردیم. حالا هم چند ماهی است که زندگی مشترک را شروع کرده ایم. کرونا شاید خیلی نتایج منفی به همراه
داشت ولی یک جنبه مثبت آن حذف مراسم مفصل عروسی بود که حذف همین مراسم، کمک زیادی به من کرد تا بتوانم زودتر
زندگی مشترکم را شروع کنم. به نظر من در این خصوص باید فرهنگسازی های خیلی گسترده ای شود تا بعد از پایان بیماری
کرونا هم با حذف مراسم پر زرق و برق و پرهزینه ازدواج که هیچ فایده ای هم به دنبال ندارد، جوانان ترس را کنار بگذارند و تشویق

به ازدواج شوند.»

«نسیم»، دانشجوی سال آخر رشته زبان هم حدود یک سال پیش قرار عقد و عروسی را با «علی» که همکارش بود قطعی کرد.
آن روزها هیچ کس فکر نمی کرد که کرونا تا این حد ماندگار باشد. آنها قرار گذاشتند تا سه ماه بعد دفترخانه بروند و تالار بگیرند و
پس از اجرای مراسم به سرعت زندگی مشترک را آغاز کنند. او می گوید: «هرچقدر صبر کردیم که کرونا تمام شود، نشد که نشد
و در نهایت علی رغم میل باطنی، من و خانواده ام رضایت دادیم تا بدون گرفتن مراسم با یک عقد ساده در دفترخانه زندگی
مشترک را شروع کنیم. من همیشه آرزو داشتم مراسم عروسی خوبی داشته باشم و همه چیز بر اساس سنت ها پیش برود

اما حالا هم راضی هستم. به فامیل هم قول دادیم بعد از تمام شدن کرونا مراسم مختصری بگیریم.»

نقش پاندمی کرونا در افزایش ازدواج

محمد میرزایی، جامعه شناس و استاد دانشگاه با بیان اینکه کرونا یک پدیده پارادوکسیکال است، می گوید: «شرایط پاندمی کرونا
در افزایش میزان ازدواج نقش داشت. با توجه به اینکه کرونا آثار منفی زیادی داشت ولی در زمینه ازدواج، سبب رشد نرخ آن شد.
فارغ از این مقوله، افزایش میزان ازدواج منجر به این می شود که رشد جمعیت هم افزایش پیدا کند و این مسأله بسیار مهمی
است که باید به آن توجه شود. ساختار سنی ما از نقطه ازدواج که سنین ۲۵ تا ۳۵ سال بود، کم کم خارج شده است. یکی از
دلایل مهم افزایش تصاعدی نرخ ازدواج در آخرین آمارگیری، می تواند انباشتگی ازدواج های به تعویق افتاده هم باشد. خیلی ها
منتظر تمام شدن کرونا بودند اما کرونا تمام نشد و این انباشتگی ها به ازدواج و شروع زندگی مشترک رسید. به طور کلی در
شرایط عادی، توانمندسازی جوانان و ایجاد اشتغال، نقش مهمی در افزایش نرخ ازدواج دارد. در حال حاضر میزان بیکاری بالاست،
بخصوص میزان اشتغال تحصیلکرده های دانشگاهی باید از آنچه که هست بالاتر برود، چون بیشتر جوانان تحصیلکرده، می خواهند
که ازدواج کنند، کمتر کسی پیدا می شود که شرایط کافی را داشته باشد اما تمایلی به تشکیل زندگی مشترک نداشته باشد.
در تسهیل پدیده ازدواج، مهم ترین گام ایجاد اشتغال است زیرا اشتغال، زمینه ساز افزایش آمار ازدواج است. حتی اگر جوانان

بخواهند با قناعت ازدواج کنند، باز هم نیاز به شغل دارند.»

به گفته این جامعه شناس، حذف زرق و برق در مراسم ازدواج و کاهش تجملات تحمیلی برای برگزاری مراسم، در شرایط کرونا

1 صفحه 1 | ITShams.ir - قدرت گرفته از پرتال شمس

http://tebyan-tabriz.ir/News/196324/


منجر به گسترش و ترویج فرهنگ ازدواج آسان شد. تکلف های تحمیلی از نظر شرعی هم شایسته نیست. مراسم عجیب و
غریب و پرهزینه از جمله موانع بزرگ ازدواج هستند و فرهنگ سازی در این مقوله بسیار مهم است. ریخت و پاش های تحمیلی
باید حذف شود و افراد باید به این نتیجه برسند که با یک جشن معمولی و بدون تجملات هم می توان زندگی تشکیل داد؛ در
نهایت کرونا توانسته علی رغم تمام جنبه های منفی که به همراه داشته، در زمینه افزایش ازدواج، مثبت عمل کرده و به سایرین

بفهماند که با ساده گرفتن مراسم هم می توان یک زندگی مشترک را آغاز کرد.

حذف مهریه های سنگین

سارا باقری، فعال اجتماعی و حقوقدان نیز با اشاره به اینکه دلیل اصلی افزایش نرخ ازدواج می تواند کرونا باشد، می گوید:
«تجمل گرایی ها حذف شده است. تا قبل از شیوع کرونا، ازدواج ها با انواع رسم و رسوم خانوادگی در شهرهای مختلف باید
برگزار می شد اما پاندمی کرونا این امکان را از مردم گرفت. طی سال ها بحث آسان سازی ازدواج مطرح شده بود ولی خانواده
ها خیلی نسبت به بحث ازدواج آسان تمایل نشان نمی دادند. حالا در شرایط کرونا این اتفاق مهیا شده است. در فضای مجازی
هم می بینیم که ازدواج های بسیار آسان نمایش داده شده و با مراجعه ساده به یک دفترخانه زندگی در خانه ای مشترک آغاز
می شود. قطعاً شرایط بهتر از قبل شده، ضمن اینکه در این مدت به واسطه اینکه بیشتر افراد در خانه بودند و ارتباطات کاهش
پیدا کرد، اکثراً از طریق فضای مجازی و شبکه های اجتماعی با دنیای بیرون ارتباط گرفتند. عمده مشاوره های آنلاین هم توسط
متخصصین حوزه های مختلف اجتماعی و فرهنگی و خانوادگی به طور رایگان و به صورت لایو در اینستاگرام و بقیه شبکه های
مجازی انجام شد و آگاه سازی ها بیشتر از قبل صورت گرفت. امروزه آگاهی ها در مسائل خانوادگی بیشتر شده و مردم می

دانند که در همه جای دنیا این اتفاق افتاده و تنها از طریق کلیپ های آنلاین و مجازی تبریکات ازدواج رد و بدل می شود.»

به گفته باقری، فرهنگ سازی ها در زمینه حذف تجمل گرایی ها، سبب افزایش آمار ازدواج شد. تا سال های سال خیلی ها
درگیر این سنت شکنی ها بودند اما با کمک کرونا این اتفاق افتاد؛ البته علاوه بر آن بحث مهریه ها هم فرهنگ سازی شده است.
مهریه های سنگین، تقریباً بین اقشار تحصیلکرده و روشنفکر جامعه حذف شده و به جای آن وکالت در طلاق گرفته می شود و به
شروط ضمن عقد توجه بیشتری می شود تا شرایط بین زوجین به سمت برابری و مساوات پیش برده شود. مهریه های نجومی
یکی از علل کاهش تمایل به ازدواج بود که دیگر خیلی کمرنگ شده است. دریافت سکه های سنگین با توجه به شرایط اقتصادی
امروز سبب شده بود که آقایان تمایلی به ازدواج نداشته باشند و خانواده ها هم سخت گیری های بی مورد در این زمینه می
کردند اما حالا اطلاع رسانی ها و آگاه سازی های بیشتر در نهایت سبب شد خیلی از سخت گیری ها در این خصوص کمتر شده

و تمایل افراد به ازدواج بیشتر شود.

وی معتقد است که با تداوم این قبیل آگاهی رسانی ها می توانیم امیدوار باشیم که این رقم تصاعدی حفظ شود و حتی افزایش
داشته باشد.

1 صفحه 2 | ITShams.ir - قدرت گرفته از پرتال شمس


